
6.原書誤刻(Handling of etymological errors in the original book) 

 

For most of the small seal glyphs, Shuowen gives explanations on the composition of the 

components. In the problematic Small Seal glyph, the glyph is different from the interpretation. By 

comparing with other versions of Shuowen, such as Da Xu Ben, we can confirm that they are errors of 

Tenghuaxie version. Therefore, the incorrect glyphs will be modified. 

 

若部件造形不符於《說文》釋義，經與相同部件字形比對之後，認定是誤刻的字形，將恢復

原形。 
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說明： 

《說文．吅部》「（教）命急也。从吅，𠪚聲。刷，古文。(語杴切)」（卷 2 下，頁 6 右） 

 紅框處應加橫筆。 

1.《說文》小篆、古文字形，「卜口」為「占」，「十口」為「古」，但無「 口」組合的字形，所

以，「嚴」的古文字形的部件「 」並不符合字理。 

 

2.經各版本比對，僅藤本《說文》有缺筆。 

 

綜上兩點，可知是原書誤刻，故予以修正。 

 

胡佳佳老師認為是「刊刻错误。」「下应为古」 
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